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نشریه آمریکایی پولیتیکو در گزارشی مدعی شده 
در متن پیشــنهادی اروپا برای احیای برجام که 
اخیرا در وین روی میز مذاکره قرار گرفته، از برخی 
تحریم های اقتصادی آمریکا علیه سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی عقب نشــینی شده و مقرر شده 
پرونده »فعالیت های هسته ای مشکوک« ایران 

بسته شود.
به گزارش خبرآنلاین، پولیتیکو در گزارش خود نوشته: »در 
حالی که در بسته پیشنهادی جدید اروپا با هماهنگی نزدیک با 
مقامات آمریکایی، تحریم های سپاه همچنان پابرجا هستند و لغو 

نمی شوند، اما اثربخشی آنها به شدت محدود می شود.
بنابر گزارش پولینیکو، بر اساس متن پیشنهادی اروپا، اروپایی ها 
و افراد غیرآمریکایی  می توانند بدون نگرانی از اعمال تحریم های 
آمریکا، با نهادهای اقتصادی تحت نظر سپاه تجارت کنند، به 
شرطی که شریک تجاری اصلی آنها در فهرست تحریم های 
آمریکا نباشد. این عقب نشینی به اروپایی ها و دیگر نهادهای 

غیرآمریکایی اجازه می دهد بدون نگرانی از تحریم های آمریکا 
در بسیاری از حوزه ها تجارت گسترده ای با ایران داشته باشند.

مقامات آمریکایی هنوز نظر خود را درباره این بخش از بسته 
پیشنهادی اروپا اعلام نکرده اند اما پس از مذاکرات اخیر در وین، 
مقامات واشنگتن بارها حمایت خود را از متن نهایی پیشنهادی 
اروپا اعلام کرده و گفته اند آماده اند در صورت تمایل تهران به 

بازگشت به تعهدات برجامی، بار دیگر به این توافق بازگردند.
یک مقام ارشد دولت بایدن در پاسخ به سوال پولیتیکو درباره 
عقب نشینی از تحریم سپاه در بسته پیشنهادی اروپا گفت: »ما در 
انظار عمومی مذاکره نمی کنیم و در مورد افشاگری های احتمالی 
از مطبوعات اظهار نظر نخواهیم کرد. ما متن نهایی پیشنهادی 
اتحادیه اروپا را با دقت مطالعه می کنیم و پاسخ خود را در صورت 
درخواســت به آنها ارایه خواهیم کرد. شما دیده اید که چگونه 
اتحادیه اروپا این متن را به عنوان تلاش نهایی خود برای سازش 
توصیف کرده است - هیچ کس نباید تعجب کند که این امر 
مستلزم تصمیم گیری های دشوار برای همه شرکت کنندگان 

است.« پولیتیکو در ادامه نوشــته : » دولت بایدن در صورت 
پذیرش پیشنهاد اخیر اروپایی ها، به احتمال زیاد با مقاومت شدید 
در کنگره و فراتر از آن مواجه خواهد شد. بسیاری در کنگره از 
دادن هرگونه امتیازی به ایران با توجه به تهدیدهای پیگیر این 
کشور برای نابودی اسراییل و نقشی که در بی ثبات کردن عراق 
و خاورمیانه گسترده تر ایفا کرده است، محتاط هستند. واشنگتن 
همچنین نگران افزایش همکاری ایران و روسیه از جمله فروش 

احتمالی صدها پهپاد ایرانی به مسکو است.
اما اروپا که ایران را یک بازار بزرگ و منبع جذاب تامین انرژی 
خود می داند، در رویکرد خود به تهران انعطاف پذیرتر بوده است. 
اتحادیه اروپا و بریتانیا تاکنون به طور مستمر از برجام حمایت 
کــرده اند.وفاداری اروپا به برجام هم دلایل تجاری دارد و هم 
دلایل شخصی. دیپلمات های ارشد اروپایی سال ها برای تدوین 
توافق اولیه »برجام« وقت گذاشتند و مقامات قاره سبزهمچنان 
آن را به عنوان دســتاورد دیپلماسی اروپایی در دهه های اخیر 
می دانند.اما حتی با توجه به اســتانداردهای خود اتحادیه اروپا، 

امتیازاتی که آنها برای بازگرداندن توافق پیشنهاد کرده اند، برای 
ایران بسیار سخاوتمندانه است.پیشنهاد اروپا علاوه بر برداشتن 
فشــار اقتصادی از روی سپاه پاسداران، درها را برای تهران باز 
می کند تا به سرعت از تله یک بن بست درباره پیدا شدن ذرات 

اورانیوم از ۳ مرکز اعلام نشده این کشور راهی به بیرون بگشاید.
در متن پیشنهادی اروپایی ها امکان بستن پرونده »فعالیت های 
هسته ای مشکوک« ایران در گذشته، چند ماه پس از احیای 

توافق هسته ای فراهم شده است.

عقب نشینی آمریکا از تحریم های سپاه

 درها به روی تهران باز شد

بایکوت آماری وزارت صمت همچنان ادامه دارد؛

۵ ماه از سال گذشت، خبری از آمار صنعتی نیست!
۵ ماه از ســال می گذرد و گویا وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت قصد ندارد که آمار و اطلاعات 
مرتبط بــا تولید واحدهــای منتخب صنعتی و 
وضعیت بازار کالاهای اساسی را اعلام نماید؛ به 
نحوی که آخرین آماری که بر روی ســایت این 
وزارتخانه اعلام شــده، مرتبط با سال ۱۴۰۰ 
است و ۵ ماه از سال گذشته و هنوز آماری از سال 

۱۴۰۱ منتشر نشده است.
به گزارش آنلاین، اعلام آمارهای صنعتی و معدنی همچنان 
از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت متوقف است و گویا 
این وزارتخانه بنا ندارد با گذشت ۵ ماه از سال جدید، آمارهای 

مرتبط با تولیدات منتخب صنعتی و معدنی را اعلام نماید.
مراجعه ای به سایت وزارت صنعت، معدن و تجارت نشان 
می دهد که هیچ گونه آماری از وضعیت تولید صنعتی و معدنی 
کشور ظرف ماههای اخیر اعلام نکرده و به نظر هم نمی رسد 
که قصد داشته باشد به این زودی ها این روند را اصلاح کند؛ 

چراکه چندی پیش نیز این موضوع از سوی رسانه ها مطرح 
و مورد پیگیری قرار گرفت، اما کوچکترین واکنشی از سوی 
این وزارتخانه مشاهده نشد و حتی توضیحاتی هم ارایه نشد 
که به چه دلیل انتشار آمارها متوقف شده و این بایکوت آماری 
فعالان اقتصادی از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت تا 

کی ادامه خواهد یافت.
واقعیت آن اســت که آمار و ارقام ارایه شده از سوی مراجع 
تخصصی و دســتگاه های ذیربط یکی از منابعی است که 
فعالان اقتصادی و تحلیلگران هر بخش می توانند با اتکای 
به آن، نقشــه راه خود را دقیق تر ترســیم کرده و موقعیت 
کاری خــود را در این حوزه با اتکای به تحلیل اعداد و ارقام 
با دقت بیشتری تحلیل کنند؛ اما اکنون که آمارهای تولیدات 
منتخب صنعتی و معدنی از ســوی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اعلام نمی شود، بسیاری از تولیدکنندگان با این وقفه 
آماری درگیر شــده و قدرت تصمیم گیری دقیق خود را از 
دست داده اند. این در حالی است که حداقل از سال ۱۳۹۹ تا 

انتهای سال ۱۴۰۰ وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان 
متولی اصلی تولید صنعتی و معدنی در کشور به صورت مرتب، 
آمارهای ماهانه و سه ماهه را منتشر کرده و به یکباره از ابتدای 
ســال ۱۴۰۱ انتشار آن را متوقف کرده است؛ حال آنکه این 
آمارها تصویر دقیقی از وضعیت صنعتی و معدنی کشــور را 
ارایه می داد و تحلیلی هم از وضعیت بازار کالاهای اساسی در 

مقاطع یک ماهه و یکساله ارایه می داد.
حالا گمانه زنی ها بر این است که احتمالا کاهش شدید 
تولیدات صنعتی و معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت را 
مجبور به توقف انتشــار آمار کرده است که این البته صرفا 
یک گمانه زنی است؛ البته عده ای هم می گویند که با توجه 
به طرح موضوع اســتیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت از 
سوی مجلس، این وزارتخانه عملا انتشار آمار را متوقف کرده 
تا آسیب بیشتری به سیدرضا فاطمی امین وارد نشود. مرور 
چنین حدسیاتی اتفاقا نشانگر آن است که عدم انتشار آمار 

چگونه می تواند به داغ شدن بازار گمانه زنی ها دامن بزند.

در این میان البته، تولیدکنندگان برخی از رشته های صنعتی 
رشد را از ابتدای دولت سیزدهم ادامه داده اند و روند رو به رشد 
تولیدات را به ثبت رسانده اند، اما در برخی دیگر از فعالیت ها به 
دلیل ورود بی جای دولت و عمدتا قیمتگذاری های دستوری 
که صنعت و معدن و کشــور را گرفتار کرده و راهی هم به 
جایی نبرده است، شاهد کاهش میزان تولیدات هستیم که 
این در نوع خود بیشتر به دلیل برخی سیاست های اشتباهی 
است که دولت وضع کرده است.در جدولی که مربوط به آمار 
تولید مقدماتی کالاهای منتخب صنعتی در سال ۱۴۰۰ است 
و اتفاقا آخرین آماری هم هســت که از سوی این وزارتخانه 
منتشر شده، تولید انواع سواری با کاهش ۴.۴ درصدی، وانت 
با کاهش ۱.۵ درصدی، پودر شوینده با کاهش ۱۸.۷ درصدی، 
کارتن با کاهش ۱.۲ درصدی، فیبر با کاهش ۱۴.۹ درصدی، 
ســموم دفع آفات نباتی با کاهــش ۲۸.۱ درصدی، الیاف 
اکریلیک بــا کاهش ۷۶ درصدی، نخ پنبــه ای و ترکیبی 
الیاف با کاهش ۹.۶ درصدی، لاســتیک خودرو با کاهش 

۵.۶ درصدی، انواع پاپوش و کفش با کاهش ۴.۴ درصدی، 
کولر آبی با کاهــش ۰.۸ درصدی و الکتروموتور با کاهش 
۱۸.۶ درصدی مواجه بوده است.اما در مقابل، اتوبوس مینی 
بوس و ون با رشد ۴۴.۶ درصدی، کامیون کامیونت و کشنده 
با رشــد ۱۰۲ درصد، کمباین با رشد ۳.۱ درصدی، تراکتور با 
رشد ۲.۹ درصدی، روغن نباتی با رشد ۲۵.۵ درصدی، داروی 
انسانی با رشد ۰.۹ درصدی، انواع کاغذ با رشد ۵.۸ درصدی، 
نئوپان با رشــد ۱۱درصدی، دوده با رشــد ۱۶.۴ درصدی، 
پتروشیمی با رشد ۲.۱ درصدی، نخ فیلامنت پلی استر با رشد 
۱۲.۲ درصدی، الیاف پلی استر با رشد ۴.۴ درصدی، چرم با 
رشد ۳۲.۱ درصدی، انواع تلویزیون با رشد ۵.۸ درصدی، انواع 
یخچال و فریزر با رشد ۸.۹ درصدی، ماشین لباسشویی با رشد 
۲۰.۱ درصدی مواجه بوده است.حالا باید منتظر ماند و دید آیا 
وزیر صنعت، معدن و تجارت زیرمجموعه خود را مکلف به 
انتشار آمارها خواهد کرد یا برای این کار خود دلایل منطقی 

ارایه می دهد؟

عضو اتاق بازرگانی تهران مطرح کرد

هزینه تراشی با شقه کردن وزارت صمت!
عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: وزارتخانه ای با این 
حجم و این گســتردگی خودش باید به دنبال ثبات 
در اقتصاد کشور باشــد. در حال حاضر  از بی ثباتی 

مدیریتی رنج  می برد.
عبــاس آرگون عضو اتاق بازرگانی ایران در گفتگو با بازار، درباره 
راه اندازی وزارت بازرگانی گفت: بر اســاس ماده ۵۳ قانون برنامه 
پنجم توسعه که دولت را مکلف کرده بود، چند وزارتخانه را به نحوی 
در هم ادغام کند و تعداد وزارتخانه ها از ۲۱ وزارتخانه به ۱۷ وزارتخانه 
کاهش پیدا کند. این موضوع اردیبهشت سال ۹۰ در دولت تصویب 
و به مجلس ارسال شد و در تیر ماه همان سال به مجلس شورای 
اسلامی و شورای نگهبان رسید. برای انجام اینکار این دو وزارتخانه 
از هم جدا بودند و کارهای متعدد و کارشناســی بر روی این طرح 
صورت گرفت که نهایتا با بهره گیــری از تجربه مدیران در این 
حوزه ها و استفاده از دیدگاه خبرگان به این نقطه نظر رسیدند که این 

دو وزارتخانه در هم ادغام شوند.وی ادامه داد: با گذشت ۱۱ سال از 
این ادغام و تجمیع این دو وزارتخانه موضوع طرح تفکیک مجدد از 
سوی نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی در طی سال های 
گذشته چندین بار مطرح شده است. به چند نکته اشاره کنم؛ ادامه این 
بحث فرسایشی در مورد تفکیک یا عدم تفکیک باید سریع تر تعیین 
و تکلیف شود به دلیل اینکه این وضعیت به نفع اقتصاد کشور نیست 
و پیامدهای خوبی ندارد و دوم این که باید سریع تر تعیین و تکلیف 
شود به دلیل اینکه این بلاتکلیفی اصلا خوب نیست.آرگون بیان 
کرد: این وزارتخانه از یک بی ثباتی مدیریتی رنج می برد به طوری 
که در ۵ سال گذشته شش نفر در راس این وزارتخانه قرار گرفتند 
و الان هم بحث استیضاح وزیر فعلی آن مطرح است. قطعا این بی 
ثباتی به سطوح پایین مدیریتی سرایت می کند. وزارتخانه ای با این 
حجم و این گستردگی خودش باید به دنبال ثبات در اقتصاد کشور 
باشد و خودش قدرت پیشتازی در اقتصاد را افزایش دهد ولی در حال 

حاضر از بی ثباتی مدیریتی رنج می برد.عضو اتاق بازرگانی تصریح 
کرد: نکته دیگری که باید به آن اشاره کنم، برخی از مشکلاتی که 
در حوزه این وزارتخانه است را نمی توان بیان کرد به دلیل اینکه به 
عملکرد این وزارتخانه برمی گردد. و تابعی از سیاست های کلان 
اقتصادی دولت و شرایط تحریمی است. به نظر من، اگر تفکیک هم 
انجام شود نکات یکسری از موافقین درست است ولیکن این نکات 
و این مسائل بعد از تفکیک حل نخواهند شد پس باید از آزمون و 

خطا اجتناب کرد و تصمیم های خلق الساعه نگرفت.
وی افزود: اگر این تفکیک صورت بگیرد، دولت بزرگتر می شود 
و هزینه های جاری کشور افزایش پیدا می کند و ما شاهد افزایش 
مراکز تصمیم گیری و مدیریتی در حوزه های تولید و تجارت خواهیم 
بود. همچنین به نوعی عدم هماهنگی در تدوین راهبردها و تصمیم 
گیری ها برای پیشرفت کشور به وجود می آید و ایجاد مشکل در 
برنامه ریزی، سیاست گذاری و تعیین خط مشی و امور مدیریتی در 

حوزه صنعت و معدن و تجارت در زمینه تولید و تجارت پیش می آید 
که باعث عدم هماهنگی و تضاد سیاست ها بین حوزه صنعتی و 
تجاری می شــود.این کارشــناس افزود: تنظیم بازار از سوی دو 
وزارتخانه موجب عدم هم سویی در از بین رفتن وحدت فرماندهی 
در بخش های تولیدی و صادرات با محوریت تولید داخلی می شود و 
افزایش واردات برای تنظیم بازار آسیب به تولیدات داخلی را به دنبال 
دارد. پس لزوم یکپارچگی سیاست صنعتی و تجاری را باید به عنوان 
یک اصل اساسی و خدشه ناپذیر بشناسیم و در عمده کشورها هم 
سیاست های صنعتی در یک مرکز یا یک نهاد واحد و به صورت 
یکپارچه عمل می کند.آرگون گفت: اگر بخواهیم وزارتخانه تفکیک 
شود باید بررسی کارشناسی شود و شاید یکسری اصلاحات بشود 
و اشکالاتی که در ساختار وزارتخانه هست را کم کرد تا تفکیک 
صورت نگیرد. به دلیل اینکه زیرساخت های دو وزارتخانه به نوعی 
از بین رفته و به راحتی نمی شود به ساختارهای قبلی برگشت و در 

صورت تصمیم به تفکیک به دو وزارت صنعت و صنایع و معادن 
و بازرگانی باید زیرساخت های لازم، زمان کافی و اصلاح در برخی 
قوانین را در نظر گرفت و ما مدت زمان زیادی را درگیر ســاخت 
ساختمان و نیروی انسانی و انتخاب مدیران و ... می شویم و این 

یک بلاتکلیفی ایجاد خواهد کرد.
او در پایان خاطرنشــان کرد: در وزارت بازرگانی باید به وظایف 
حاکمیتی از قبیل سیاست گذاری، نظارت، کنترل و هدایت پرداخت 
به جای تصــدی گری و کارهای اجرایی و نســبت به واگذاری 
بخش هــای اجرایی به بخش خصوصی باید اقدام کرد و کمتر از 
یکسال اســت که زیرســاخت های وزارتخانه عوض شده و باید 
ببینیم که ساختارهای جدید جواب می دهد یا خیر؟ که بخواهیم 
دوباره تفکیک را ایجاد کنیم. امیدوار هستیم تصمیمی که توسط 
 دولت و مجلس گرفته می شود به بهبود شرایط اقتصادی کشور 

کمک کند.

عضو کمیسیون عمران مجلس:
دولت می خواهد تخلف در عدم ارائه کالا به نرخ 
شهریور ۱۴۰۰ را با لایحه اصلاحی، قانونی کند

عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: اگرچه انحراف دولت از قانون بودجه 
به خودی خود تخلف محسوب می شود اما دولت اکنون می خواهد با حذف 
عبارت »به نرخ پایان شــهریور ۱۴۰۰« از قانون بودجه این تخلف خود را 

قانونی کند.
به گزارش بازار، اســماعیل حسین زهی درباره درخواست دولت مبنی بر حذف عبارت »به 
نرخ پایان شهریور ۱۴۰۰« از قانون بودجه درخصوص تامین کالاهای اساسی با ارائه لایحه 
اصلاحی، گفت: موافقت مجلس با مدیریت ارز ترجیحی در قانون بودجه سال ۱۴۰۱ منوط 
به ارائه کالاهای اساســی به نرخ شهریورماه سال ۱۴۰۰ توسط دولت با استفاده از کالا برگ 
الکترونیکی بود اما متاسفانه به دلیل عدم ایجاد زیرساخت ها قانون اجرا نشد و قیمت کالاهای 
اساســی افزایش پیدا کرد.نماینده مردم خاش، میرجاوه، بخش های نصرت آباد و کورین در 
مجلس شواری اسلامی تاکید کرد: اگرچه انحراف دولت از اجرای کامل قانون بودجه به خودی 
خود تخلف محسوب می شود اما دولت اکنون می خواهد با حذف عبارت »به نرخ پایان شهریور 
۱۴۰۰« از قانــون بودجه این تخلف خود را به نوعی قانونی کند لذا به یقین نمایندگان با آن 
مخالفت خواهند کرد.عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی ادامه داد: دولت و مجلس 
باید بر سر عهد خود با مردم باقی بمانند بنابراین باید تدابیری اتخاذ شود تا کالاهای اساسی به 
قیمت شهریور سال ۱۴۰۰ به مردم عرضه شوند به همین دلیلی کاملا شفاف می گویم شخصا 

با این لایحه اصلاحی دولت مخالف هستم.

عضو شورای عالی کار خبر داد:
 دولت حق مسکن 65۰ هزار تومانی کارگران را

 هنوز ابلاغ نکرده است
هادی ابوی، نماینده کارگران در شورای عالی کار گفت: نامه رئیس مجلس 
تنها عمل به وظیفه قوه مقننه در زمینه نظارت بر اجرای قانون بود. دولت باید 
به زودی اجرای مصوبه ۶۵۰ هزارتومانی را ابلاغ کند. هر زمان این مصوبه 

ابلاغ شود مابه تفاوت آن باید از فروردین به کارگران پرداخت شود.
به گزارش جی پلاس؛ نماینده کارگران در شــورای عالی کار گفت کارگران منتظر ابلاغ 
مصوبه ۶۵۰ هزار تومانی حق مسکن خود از سوی دولت هستند.هادی ابوی، نماینده کارگران 
در شــورای عالی کار درباره حق مسکن ۶۵۰ هزار تومانی کارگران گفت: این مصوبه طبق 
مصوبه شورای عالی کار باید از فروردین ماه اجرا شود. دولت به زودی باید مصوبه جدید را ابلاغ 
کند، پس از ابلاغ کارفرمایان باید عقب ماندگی مزدی را به کارگران بپردازند.ابوی گفت: نامه 
رئیس مجلس تنها عمل به وظیفه قوه مقننه در زمینه نظارت بر اجرای قانون بود. دولت باید 
به زودی اجرای مصوبه ۶۵۰ هزارتومانی را ابلاغ کند. هر زمان این مصوبه ابلاغ شود مابه تفاوت 
آن باید از فروردین به کارگران پرداخت شود.نماینده کارگران در شورای عالی کار گفت: این 
مصوبه هنوز اجرا نشده است. اما کارگران منتظر ابلاغ از سوی دولت هستند. در شرایط فعلی 
که کارگران با مشکلات متعدد روربرو هستند. حق مسکن ۶۵۰ هزارتومانی هیچ سهمی ندارد.
وی ادامه داد: وقتی از مصوبه صحبت می کنیم یعنی به تصویب سه جانبه شرکای اجتماعی 
رسیده است. شورای عالی کار سه جانبه و قانونی رقم دستمزد را تعیین می کند که حق مسکن 
جزئی از آن است و لذا ارسال مصوبه به هیات وزیران صرفا از این منظر است که دولت مطلع 
شود و اگر آن را دارای اشکال ببیند به شورا برگرداند تا اصلاح شود نه آنکه در هیات وزیران 
رقم دیگری تصویب شود و چنین چیزی طی این سال ها مشاهده نشده بود. در حال حاضر 

منتظر ابلاغ مصوبه هستند.

پیش بینی بورس امروز 
خوش بینی بازار سرمایه نسبت به برجام

شاخص کل بورس دیروز به واسطه سیگنال مثبت برجام و قیمت های جهانی 
روند صعودی به خود گرفت، این روند در بازار سرمایه ادامه دار خواهد بود؟

به گزارش تجارت نیوز، شاخص کل بورس امروز به واسطه سیگنال مثبت برجام و قیمت های 
جهانی روند صعودی به خود گرفت.

بورس دیروز رشد ۱۸ هزار و ۶۳۶ واحدی معادل ۱/۳ را تجربه کرد به و محدوده یک میلیون و 
۴۶۷ هزار واحدی رسید. همچنین شاخص هم وزن رشد با رشد ۱/۶۱ درصدی در محدوده ۳۹۵ 
واحدی ایستاد.شاخص کل فرابورس با صعودی ۱۱۳ واحد به تراز ۱۹ هزار و ۲۶۴ واحد رسید.

بورس چه مسیری به خود می گیرد؟
برزو حق شناس، کارشناس بازارهای مالی در گفتگو با تجارت نیوز گفت: بورس تهران تحت 
تاثیر برجام رشد کرده است. اگر خبرهای خوب و مثبتی در حوزه برجام بیایید سبزپوشی بازار 
ادامه دار خواهد بود. اگر خبرهای خوبی از مذاکرات نیاید، بورس دوباره واکنش منفی نشــان 
می دهد و تمام مثبت های این چند روزه با یک روند منفی جبران می شود.وی ادامه داد: بازار 
سرمایه به شدت منتظر اخبار برجامی است. یعنی مثبت بودن این چند روزه بورس به علت 
خوش بینی بورس نسبت به مذاکرات برجام است. اگر اخبار خوبی از برجام نرسد خوش بینی بازار 
تبدیل به بدبینی مطلق می شود. در این صورت تمامی سهم های بازار با فروش مواجه می شوند و 
بازار سرخ پوش می شود.این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به مثبت بودن معاملات دیروز گفت: 
ارزش معاملات دیروز کم بود و علت مثبت بودن کاهش فشار فروش است؛ چرا که تقاضای 
قوی در بازار نیست.به گفته این حق شناس، بورس در حال استقبال از مذاکرات برجام است. اگر 

اخبار خوبی از برجام نرسد، این استقبال تبدیل به بد بینی و منفی شدن بازار می شود.

 گرانی در راه است؟
خرید و فروش برنج متوقف شده است

رئیس اتحادیه برنج فروشان بابل گفت: خرید و فروش برنج متوقف شده است 
و حتی فروشــگاه های زنجیره ای نیز برای خرید و دپو محصول ورود نکردند 
چراکه این باور شکل گرفته است که قیمت ها بالاست، باید ریزش کند و به 

زیر کیلویی 8۰ هزار تومان برسد.
حسن تقی زاده در گفت وگو با ایلنا، در پاسخ به این ادعای مطرح شده که برخی از فروشندگان برنج 
آرد برنج های طارم را در برنج هایی مانند شیرودی می ریزند و آنها را با نرخ بالا عرضه می کنند آیا 
چنین ادعایی با واقعیت همخوانی دارد؟ گفت: ۹۰ درصد مردم توانایی تشخیص نوع برنج را ندارند 
اما پاشیدن آرد برنج موضوعی است که برای من تازگی دارد و تا به امروز ندیده ایم شخصی اقدام به 
این کار کند.به گفته وی؛ آرد برنج، باعث کاهش کیفیت برنج می شود.وی ادامه داد: مخلوط کردن 
ارقام برنج اتفاق تازه ای نیست و سالهاست که این تخلف از سوی برخی فروشندگان سودجو انجام 
می شود از این رو همواره به مردم توصیه می شود که برنج را از واحدهایی شناخته شده خریداری 
کنند.این فعال اقتصادی با بیان اینکه برنج خارجی را با نام برنج ایرانی در بازار عرضه می کنند، افزود: 
قیمت برنج خارجی کیلویی ۳۰ هزار تومان و برنج طارم نیز ۱۱۰ هزار تومان است این فروشندگان 
بعد از مخلوط کردن برنج داخلی و خارجی و ریختن برنج خارجی در گونی طارم آنها را باقیمتی 
مابین این دو نرخ به عنوان مثال کیلویی ۶۰ هزار تومان بفروش می رسانند.رئیس اتحادیه برنج 
فروشان بابل با اشاره به نرخ انواع برنج در بنکداری شهرهای شمالی، اذعان کرد: طارم و هاشمی 
کیلویی ۹۷ هزار تومان، شیرودی کیلویی ۵۵ هزار تومان، ندا کیلویی ۵۰ هزار تومان و فجر کیلویی 
۶۰ هزار تومان بفروش می رسد.این نرخ ها در بنکداری شهرهای شمالی است و بنکداری تهران 
می تواند بر این قیمت ها ۳ درصد سود در نظر بگیرد.وی با بیان اینکه بازار برنج در شرایط رکود قرار 
گرفته است، ادامه داد: خرید و فروش برنج متوقف شده است و حتی فروشگاه های زنجیره ای نیز 
برای خرید و دپو محصول ورود نکردند چراکه این باور شکل گرفته است که قیمت ها بالاست، 
باید ریزش کند و به زیر کیلویی ۸۰ هزار تومان برسد.تقی زاده کیفیت و کمیت برنج در سال زراعی 
۱۴۰۱ را قابل توجه عنوان کرد و افزود: دولت قیمت دستوری برای برنج اعلام نکرد اما به طور 
ضمنی به فروشگاه ها اعلام کرد که برنج بالاتر از کیلویی ۸۵ هزار تومان نباید عرضه شود از این رو 
فروشگاه ها رغبتی برای خرید برنج سال زراعی جدید از خود نشان نداده اند. به نظر می رسد اگر 
در ۲ هفته آینده اقدام به خرید برنج نکنند قیمت این محصول در شهرهای شمالی افت کند.وی 
تاکید کرد: برنج ها در کارخانه دپو شده و در دست کشاورزان است و هیچ واسطه گر و دلالی برای 

خرید برنج ورود نکرده است.

قیمت هر آب معدنی 6۳۰۰ برابر آب شرب شهری 
قیمت یک بطری ۱ لیتری آب معدنی معادل 
۶۳۲۹ برابر قیمت یک لیتر آب شرب شهری 

است. 
به گــزارش »نود اقتصــادی« براســاس آمارهای 
وزارت نیرو در پایان خردادماه امســال متوسط قیمت 
هرمترمکعب آب شــرب شــهری حدود ۷۹۰ تومان 
بوده است.با در نظر گرفتن اینکه هرمترمکعب معادل 
۱۰۰۰ لیتر است، دولت هر لیتر آب شرب شهری را کمتر 

از یک تومان )معادل ۷۹/. تومان( به مردم عرضه می کند. این درحالی است که قیمت هر لیتر 
بطری آب معدنی به طور میانگین  ۵ هزار تومان است. به عبارتی قیمت یک بطری ۱ لیتری 
آب معدنی معادل ۶۳۲۹ برابر قیمت یک لیتر آب شرب شهری است. قابل ذکر است اخیرا هاشم 
امینی معاون نظارت و بهره برداری شرکت آبفای کشور درباره قیمت تمام شده آب شرب شهری 
مدعی شده یک مترمکعب آب شرب برای دولت ۱۵ هزار تومان تمام می شود اما دولت آن را 
زیر ۱۰۰۰ تومان به مردم می فروشد. سخنان هاشم امینی کمی دور از واقعت به نظر می رسد 

بااین حال در سال ۱۳۹۹ این مقدار ۲۷۰۰ تومان ذکر شده است.

اخبار کوتاه 

محسنی بندپی، عضو کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس گفــت: مطابق اعلام 
وزارت بهداشت تمام اختلاف قیمت ارز 
دولتی و آزاد بــه داروخانه ها پرداخت و 

بیمه ها پای کار خواهند آمد.
به گزارش بازار، محمدعلی محســنی بندپی در 
مورد گرانی ۲۵ تا ۵۳۰ درصدی دارو گفت: طبق 
جلســاتی که با وزیر بهداشت و درمان پزشکی و 
معاونان وزارتخانه در خصوص گرانی دارو داشتیم 

مشخص شد، مبلغی که سازمان برنامه و بودجه برای تامین دارو برای وزارت 
اقتصاد و سازمان های بیمه گر در نظر گرفته بود، مابه التفاوت ارز ترجیحی و آزاد 

است که پرداخت شد.
نماینده مردم چالوس، نوشهر و کلاردشت در مجلس شورای اسلامی افزود: 
معاون وزیر بهداشت در جلسه کمیسیون بهداشت صراحتا از پرداخت اختلاف 
هزینه ارز دولتی و آزاد در حوزه دارو به صورت پیامک به تمام داروخانه ها خبر داد.

پوشش همگانی بیمه ای مانع از قاچاق دارو است
وی در ادامه یادآور شــد: پوشش همگانی بیمه ای یکی از اقداماتی است که 
می توانیم قاچاق دارو در حوزه سلامت راکنترل کرده و دست دلالان را از ارز 
دولتی کوتاه کنیم، با اجرایی شدن طرح ملی بیمه همگانی تمام داروها از طریق 
سامانه الکترونیک در اختیار افراد واجد شرایط قرار می گیرد، اگر فردی خارج از 

سیستم بیمه ای تعیین شده بخواهد دارویی به نرخ 
آزاد تهیه کند یا از کشور خارج کند بی تردید باید 

هزینه آزاد آن را بپردازد.
محسنی بندپی در مورد تبعات حذف ارز ترجیحی 
برای دارو، تاکید کرد: اگر سازمان برنامه و بودجه 
به تعهدات خود در مورد ارز دولتی و مابه التفاوتش 
عمل کند و آن را در اختیار سازمان های بیمه گر 
قرار دهد بی شک چشــم انداز حذف ارز دولتی 
برای حوزه ســلامت و حمایت از بیماران مثبت 
خواهد بود، با روی کار آمدن بیمه ها شــاهد کاهش فشار حداکثری بر روی 

مردم خواهیم بود.
نماینده مردم در مجلس یازدهم در مورد داروخانه های متخلف که با قیمت 
نجومی دارو در اختیار بیماران قرار می دهند، خاطرنشان کرد: طبق اعلام وزارت 
بهداشت تمام اختلاف قیمت ارز دولتی و آزاد به داروخانه ها پرداخت و بیمه ها 
پــای کار خواهند آمد، اگر داروخانه ای غیر از این عمل کرد و دارو را به قیمت 

نجومی در اختیار بیماران قرار داد تخلف کرده است و باید پاسخگو باشد.
بهداشت و درمان پزشکی در پایان خاطر نشان کرد: تمام داروها با حذف ارز 
ترجبحی تحت پوشش همگانی بیمه ها قرار خواهند گرفت و داروخانه ها باید در 
سایه پوشش بیمه ای خدمات به بیماران ارائه کنند، دو قوه مجریه و مقننه ناظر 

بر اجرای درست صفر تا صد حذف ارز ترجیحی دارو خواهند بود.

در تهران میانگین قیمت هر مترمربع آپارتمان مســکونی 
نسبت به ابتدای سال ۹۶ حدود ۹ برابر و میانگین اجاره بها 
نیز حداقل شش برابر شده است. این وضعیت سبب شده 
صدای زنگ هشدار پدیده »بی خانمانی« به گوش مدیران 

ارشد شهری برسد.
صدای زنگ هشدار شیوع پدیده »بی خانمانی« در پایتخت به گوش مدیران 
ارشد شهری رسید.حمیدرضا صارمی، معاون شهرسازی و معماری شهرداری 
تهران با اشاره به شیوع پدیده بدخانمانی یا به عبارت دقیق تر، »بدمسکنی« 
در تهران از سال های گذشته، گفت: اکنون پدیده »بی خانمانی« نیز در حال 
شکل گیری است.صارمی در جلسه ستاد مدیریت بحران شهر تهران با اذعان 
به این واقعیت تلخ، هشدار داد که ناآرامی های موریانه ای در سطح شهر در 
حال ایجاد است. وی با بیان اینکه مشکلات اجتماعی بسیاری در تهران در 
حال شکل گیری است، گفت: مدیریت شهری باید برای رفع این مشکلات 
وارد عمل شــود.پیش از آخرین دوره جهش مسکن در سال ۹۷، مدیران 
وقت دفتر اقتصاد مسکن وزارت راه و شهرسازی یک سوم جمعیت کشور را 
»بدمسکن« توصیف کرده بودند؛ به این معنا که یا در سرپناه های نامناسب 
در بافت های فرســوده سکونت دارند یا در حاشیه شهرها و سکونتگاه های 
غیررسمی زندگی می کنند. همچنین بخشی از خانوارهای تحت پوشش 
نهادهای حمایتی و اقشار کم درآمد در مضیقه مسکن به سر می برند و در 

زمره بدمسکن ها قرار دارند.پس از جهش مسکن و به دنبال آن پرواز اجاره 
بها که طی یک روند مســتمر، حتی در دوره ثبات نسبی قیمت مسکن در 
ســال ۱۴۰۰ نیز ادامه داشته و مستاجران را با شرایط بحرانی روبه رو کرده 
اســت، دشواری دسترسی اقشار آسیب پذیر و کم درآمد به مسکن تشدید 
شده و بررسی میدانی حکایت از آن دارد که هزینه اجاره یک واحد آپارتمان 
نقلی با حداقل امکانات برای قشر کم درآمد با حداقل حقوق و دستمزد »سر 
به ســر« شده است.این در حالی است که اکنون در مقایسه با سال ۹۶ که 
یک سوم جمعیت مسکن »بدمسکن« معرفی شده بودند، تامین نیاز سکونتی 
در شهر تهران به مراتب دشوارتر از گذشته شده است؛ کمااینکه در تهران 
میانگین قیمت هر مترمربع آپارتمان مسکونی نسبت به ابتدای سال ۹۶ حدود 
۹ برابر و میانگین اجاره بها نیز حداقل شش برابر شده است. این وضعیت 
 سبب شده صدای زنگ هشدار پدیده »بی خانمانی« به گوش مدیران ارشد 

شهری برسد.
جلوگیری از شیوع این پدیده در وهله اول از مسیر کنترل تورم عمومی که 
روی تورم مســکن و به ویژه تورم اجاره بها اثر مستقیم دارد، میسر است و 
سیاستگذاران اقتصاد کلان باید با استفاده از ابزارهایی نظیر نرخ بهره و مالیات، 
ضمن کنترل تورم عمومی، راه سوداگری در بازار مسکن را مسدود کنند. در 
این صورت ثبات نسبی در دو بخش اصلی بازار مسکن یعنی معاملات خرید 

و فروش و نیز معاملات رهن و اجاره حاکم می شود.

رییس کمیسیون عمران مجلس با بیان 
این که وزارت راه و شهرسازی از ظرفیت 
قانون تولید و عرضه مســکن استفاده 
نکرده اســت، گفت: مدیران باقیمانده از 
دولت قبل دلیل تداوم مشــکلات بخش 

مسکن هستند.
به گزارش اقتصاد آنلاین؛ محمدرضا رضایی کوچی  
با یادآوری این که در دولت قبل هشدار دادیم مسیر 
تعریف شده برای مســکن به زودی این بخش را 

دچار بحران می کند و با قیمت های سرسام آور مواجه خواهیم شد، اظهار کرد: وزیر 
وقت راه و شهرسازی اعتقاد داشت در کشور کمبود مسکن نداریم و توزیع مسکن 
مناسب نیست.وی با بیان » وزیر اسبق راه و شهرسازی می گفت در تهران یک 
میلیون واحد خانه خالی داریم و در شهرستان ها خانه خالی نداریم« ادامه داد: این 
درحالی بود که هم در تهران و هم شهرستان ها خانه خالی داشتیم، اما این خانه ها، 
واحدهای لوکس بود و به درد اقشار هدف جامعه )متوسط به پایین( نمی خورد.وی 
افزود: اما وزیر وقت تشخیص این را نداشت که واحدهای خالی در تهران جامعه 
هدف را پوشش نمی دهد.رییس کمیسیون عمران مجلس با بیان این که حدود ۸ 
ماه است که قانون جهش تولید و عرضه مسکن ابلاغ شده است، اظهار کرد: اما 
در اجرا دوستان ما دچار مشکل شده اند. ساخت ۴ میلیون مسکن یک مگاپروژه 
است، در مسکن مهر ما ۲ میلیون واحد مسکونی را ساختیم. برای مسکن مهر ۵۰ 

هزار میلیارد تومان منابع بانک مرکزی هزینه شد، 
امروز می خواهیم ۴ میلیون مسکن بسازیم.وی تاکید 
کرد: باید منابع مالی متناسب با ساخت سالانه یک 
میلیون مسکن باشد. ضمن این که زمین مورد نیاز 
برای ساخت واحدها نیز با استفاده ابزار قانون در اختیار 
وزارت راه و شهرسازی قرار گیرد.وی با بیان این که 
وزارت راه و شهرســازی از ظرفیت قانونی استفاده 
نکرده است، گفت: چند روز قبل وزیر راه و رییس 
ســازمان برنامه و بودجه را دیدم و از وزیر پرسیدم 
-برای تامین زمین- چه کردید،  پاســخ داد که رییس جمهوری به وزیر اقتصاد 
گفته همه زمین های دولتی را به وزارت راه واگذار کنند. گفتم که نیازی به دستور 
رییس جمهوری نیست چراکه قانون را داریم. دستگاه قضایی مسئول اجرای قانون 
است، اگر دستگاهی قانون را اجرا نمی کند با رییس قوه قضاییه مکاتبه کنید.وی 
افزود: به دلیل عدم واگذاری زمین های دولتی به وزارت راه، این وزارتخانه می آید 
زمین های حاشیه شهرها را به شهر الحاق می کند. زمین هایی که آب، برق، جاده 
دسترسی و... ندارند.رضایی کوچی با بیان این که با وجود قانون مترقی تولید مسکن 
اما در بدنه شاهد عدم اجرا هستیم، اظهار کرد: متاسفانه اراده اجرا وجود ندارد. وزیر راه 
و شهرسازی و رییس سازمان برنامه و بودجه تغییر کرده اند. رییس بانک مرکزی نیز 
تغییر کرده است. در وزارت راه و شهرسازی نیز یک معاون داریم که در آستانه تغییر 

است و چندین بار به وزیر راه و شهرسازی گفته ام این بخش را سروسامان بدهد.

در حالی ســرانه مصرف لبنیات به نصف کاهش پیدا کرده که گفته 
می شود مجوز صادرات محصولات لبنی به چین صادر شده است. در 
شرایطی که در بازار داخلی قیمت لبنیات از مواد مضری مانند نوشابه 
پیشی گرفته، آیا تولیدکنندگان به دنبال این هستند که محصولات لبنی 

بدون تقاضا را صادر کنند؟
به گزارش خبرآنلاین، اخیراً معاون دیپلماسی اقتصادی وزارت امور خارجه اعلام کرد 
که به زودی مجوز صادرات محصولات لبنی به کشور چین دریافت می شود. در حالی 
موضوع صادرات محصولات لبنی مطرح می شود که طبق گفته مسئولان صنفی بعد 
از اصلاح نظام یارانه ها حدود ۵۰ درصد مصرف لبنیات در کشــور کاهش پیدا کرد.

افزایش شدید قیمت لبنیات منجر به این شد که محصولاتی نظیر شیر، دوغ، ماست 
که همواره یک پای ثابت سفره های ایرانی ها بودند، از سبد مصرف مردم حذف شوند.

بررسی ها نشان می دهد هم اکنون نوشابه ۱/۵ لیتری در بازار بین ۱۴ هزار تا ۱۸ هزار 
تومان فروخته می شود. اما یک دوغ ۱/۵ لیتری بین ۲۰ هزار تا ۲۷ هزار تومان قیمت 
دارد. با پیشی گرفتن قیمت لبنیات از نوشابه، این نوشیدنی مضر پای خود را بیش از 
گذشته در منازل مردم باز کرد. البته راهکار این نیست که تصمیم گیران قیمت نوشابه 
را بالا ببرند، بلکه انتظار می رود که در کنار حمایت از تولیدکنندگان، قیمت لبنیات که 

رابطه مستقیمی با سلامتی شهروندان دارد کاهش یابد.
امکان صادرات محصولات لبنی وجود ندارد

سخنگوی انجمن صنایع لبنی در گفتگو با تجارت نیوز عنوان کرد که از گذشته تاکنون 

محصولات لبنی به چین صادر می شد. اما ظاهراً قرار است که همکاری با چین در 
سطح گسترده تری انجام شود.محمدرضا بنی طبا در ادامه افزود: پیش از این حدود ۱۰ 
درصد محصولات لبنی صادر می شد. اما در سال های اخیر تولید شیرخشک صنعتی 
نیز به آن اضافه شد.وی با بیان اینکه حجم صادرات لبنیات بین ۱۰ تا ۱۵ درصد در 
این سال ها باقی ماند، خاطرنشان کرد: با کاهش سرانه مصرف لبنیات، محصولات 
به شــیر خشک صنعتی، کره و خامه تبدیل شد.او تاکید کرد: کاهش سرانه مصرف 
بدین معنا نیست که مازاد محصولات لبنی که در بازار تقاضایی برای آن وجود ندارد، 
صادر می شــود. در حال حاضر بخش عمده صادرات به شیر خشک صنعتی، کره و 
خامه اختصاص دارد.بر اساس اعلام این مقام صنفی، بستنی و محصولات لبنی سهم 

کمتری در بازارهای صادراتی دارند.
مزیت قیمتی صادرات لبنیات از بین رفت

بنی طبا توضیح داد: در حال حاضر رفع عوارض صادرات محصولات لبنی که قرار بود 
همزمان با اجرای طرح مردمی سازی یارانه ها انجام شود، محقق نشده است. نکته حائز 
اهمیت این است که بعد از واقعی شدن نرخ ها، صادرات لبنیات مزیت قیمتی خود را 
از دست دادند.وی اضافه کرد: در گذشته قیمت شیر خام در کشور شش ۶۴۰۰ تومان 
بود و قیمت جهانی آن به نرخ ایران بین ۱۲ تا ۱۳ هزار تومان؛ حال که قیمت شیر 
خام داخلی به قیمت جهانی نزدیک شد مزیت قیمتی کمتری وجود دارد. او در پایان 
سخنان خود اعلام کرد: سال گذشته محصولات لبنی به بیش از ۵۰ کشور دنیا صادر 

شد. بیشترین حجم صادرات به کشورهای عراق، افغانستان و پاکستان و اوراسیا بود.

 با توجه به یارانه دولت به داروخانه ها 
قیمت نجومی دارو تخلف محرز است

 هشدار تلخ درباره 
رواج »بی خانمانی« در پایتخت

عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس:

وزارت راه از ظرفیت قانون جهش تولید مسکن 
استفاده نمی کند

 صادرات لبنیات به چین 
همزمان با پرکشیدن از سفره مردم

رییس کمیسیون عمران مجلس:


